
رئیس سازمان برنامه و بودجه: 
تورم سال آینده ۳۰ درصد  در نظر گرفته شد

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد که در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۴ تقدیمی به مجلس شورای اسلامی، تورم سال آینده 
۳۰ درصد در نظر گرفته شده است.  »سید حمید پورمحمدی« 
روز )سه شنبه( با حضور در صحن علنی مجلس شورای اسلامی 
در دفاع از لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ این مطلب را بیان کرد و گفت: 
به صراحت اعلام می کنم این لایحه پیشنهادی دولت است 
و پس از بیرون آمدن از مجلس به قانون کشور تبدیل خواهد 
شد؛ بنابراین دولت آمادگی تعامل دارد، ضمن اینکه معتقدیم 
باید تمام توان خود را جمع کنیم تا مجلس و دولت با همدیگر 
بهترین سرنوشت را برای کشور رقم بزنند.   وی افزود: کتابی تحت 
عنوان گزارش اقتصادی تهیه و تقدیم شده است که از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی تقاضا دارم آن را مطالعه کنند. در این 
گر لایحه بودجه پیشنهادی دولت برای  کتاب یادآور شده ایم که ا
سال ۱۴۰۴ اجرا شود وضعیت متغیرهای اقتصادی مختلف چه 
کید کرد: استمرار وضعیت موجود،  خواهد شد. پورمحمدی تا
رشد ۲. ۵ درصدی را برای کشور در برخواهد داشت، در حالی که 
با اجرای لایحه بودجه، رشد به ۴. ۴ درصد خواهد رسید.  به گفته 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، رشد نقدینگی در این لایحه کنترل 
خواهد شد و از ۲۹. ۵ درصد فعلی به ۲۶. ۵ درصد کاهش خواهد 
یافت و تورم نیز از ۳۳ به ۳۰. ۲ درصد خواهد رسید.  وی با بیان 
اینکه صادرات نیز از ۶۵ میلیارد دلار به ۷۷ میلیارد دلار خواهد 
رسید، گفت: ما همه موارد را لحاظ کرده ایم، با این وجود آماده 
تعامل با مجلس هستیم ضمن اینکه بودجه را به شکلی بسته ایم 
که بیش ترین کمک به تولید و اشتغال در کشور انجام شود.  وی در 
پاسخ به انتقادهای مطرح شده در خصوص میزان انطباق لایحه 
بودجه پیشنهادی دولت با برنامه هفتم پیشرفت کشور گفت: 
در گزارشی که به پیوست برنامه هفتم تقدیم نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی شده است ارتباط نزدیک یک به یک احکام برنامه 
با تک تک تبصره های بودجه نوشته شده است و نمایندگان 
می توانند آن را بررسی کنند.  پورمحمدی افزود: روز گذشته ۶۸ 
مورد تناظر یک به یک را به کمیسیون تلفیق اعلام کردیم بنابراین 
کثری با برنامه هفتم  بهترین بودجه ای که می شد انطباق حدا

داشته باشد را تقدیم مجلس شورای اسلامی کردیم. 
وی با بیان اینکه ۱۶۰ مورد، در ردیف ها مورد نظر قرار گرفته 
است، گفت: معتقدیم به بهترین شیوه لایحه بودجه ۱۴۰۴ را تهیه 
کرده ایم. رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه برخی منتقدان 
می گویند که هنوز این برنامه را اجرا نکرده اید، اظهار داشت: برنامه 
دولت در حال اجراست و نماینده ای از مجلس در شورای عالی 
راهبری حضور دارد که گویا گزارش خود را به نمایندگان ارایه 
کنون سه جلسه شورای عالی به ریاست معاون  نکرده است؛ تا
اول رئیس جمهور تشکیل شده است و تمام احکام برنامه در آن 
کوچک شده و مورد بررسی قرار گرفته است و تک تک به اطلاع 
رئیس جمهور رسیده است. وی گفت: علاوه بر اینها سامانه ای 
در نظر گرفته شده است و نمایندگان مجلس می توانند با اتصال 
به آن تمامی عملکرد کوچک ترین دستگاه دولتی در مسیر برنامه 
هفتم حرکت را رصد کنند. پورمحمدی در خصوص انتقاد برخی 
نمایندگان به تصویب نشدن برخی آئین نامه ها برای ابلاغ و اجرا 
به دستگاه ها نیز گفت: اقدامات در این خصوص به فراخور زمان 
به تصویب هیات دولت رسیده است که قابل طرح در کمیسیون 
تلفیق است. وی انتقاد دیگر را ادعای بزرگ شدن ارقام بودجه 
عنوان کرد و گفت: برخی می گویند چرا منابع و مصارف بودجه 
زیاد شده است؟ حال آنکه این اقدام دولت، نهایت احترام به 
مجلس شورای اسلامی بوده است چرا که طبق قانون برنامه، 
مجلس از دولت خواسته که دست به اصلاحات ساختاری در 
بودجه کل کشور بزند و آن را یکپارچه و شفاف کند. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه گفت: از طرف دیگر مجلس از دولت خواسته تا 
بدهی های دولت، اوراق بهادارساز شود که در همین زمینه ۲۰۰ 
همت در نظر گرفتیم به عبارت دیگر ما با این اقدامات، تکالیفی 
که مجلس برعهده دولت گذاشته بود را اجرا کردیم. پورمحمدی 
گفت: نمایندگان در خصوص تامین اجتماعی همواره دغدغه 
داشتند چرا که هیچگاه در بودجه نمی آمد و وضعیت در سال 
جاری به گونه ای است که تنها ۳۰ هزار میلیارد تومان توانستیم 
در این خصوص عمل کنیم در حالی برای سال آینده ۲۰۰ همت 
گر نمایندگان فکر می کنند  برای آن دیده شده است با این وجود ا
بودجه بزرگ شده می توانند این بند را حذف کنند. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه گفت: برای شرکت های دانش بنیان در بودجه های 
قبلی عدد یک می گذاشتیم و در انتهای سال می دیدیم که هیچی 
وصولی در این زمینه وجود ندارد اما در بودجه سال آینده برای آن 
ردیف گذاشته شده است، برای متناسب سازی بازنشستگان هم 
که ۵۰ همت بود، ۱۰۴ همت برای سال آینده در نظر گرفته شده است 

که بزرگ ترین دغدغه نمایندگان مجلس بوده است. 
وی گفت: منابع پاداش بازنشستگان ۲۲ همت در سال جاری 
است اما برای سال آینده ۸۶ همت دیده شده است که تمامی این 
موارد احترام به نمایندگان و توجه به دغدغه های آنان از سوی 
دولت را نشان می دهد. پورمحمدی در خصوص بازشدن پای 
صندوق توسعه ملی به لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ در زمان تقدیم آن 
به مجلس برای تصویب گفتَ: اولا صندوق دقیقا مطابق با اذنی 
که رهبری معظم انقلاب اسلامی می دهند، هزینه می شود و ثانیا 
هرگز هزینه های صورت گرفته در این زمینه به اطلاع نمایندگان 
مجلس نمی رسید بنابراین دولت اینجا هم کار خوبی کرد که آن را 
در بودجه آورد تا نمایندگان به شکل کامل در جریان قرار بگیرند. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: بدون استثنا از سال ۹۷ تا امروز 
همیشه برای برداشت از صندوق از مقام معظم رهبری اذن گرفته 
شده است اما همواره در وسط سال ها این کار می شد که فایده ای 
نداشت مثلا در مناطق سردسیر دیگر امکان کار نبود، گندم کار 
دیگر نمی توانست به موقع پول خود از خرید تضمینی گندم را 
دریافت کند و همین مساله منجر به اعتراض کشاورزان می شد، 
بازنشسته هم به موقع نمی توانست پول خود را وصول نکند 
بنابراین او هم معترض بود در نهایت می توان گفت اقدامات دولت 
در بودجه ۱۴۴ دولت به نفع مردم بوده است و نباید آن را با نگاهی 
انتقادی، افزایش بودجه کشور دید.  وی گفت: دولت مهم ترین 
گر  رکن کشور را مجلس شورای اسلامی دیده است با این وجود ا
نمایندگان فکر می کنند رقم بودجه کل کشور زیاد است، می توانند 
در کمیسیون تلفیق هر کدام از موارد را که می خواهند حذف کنند.  
پورمحمدی گفت: نمایندگان اصرار دارند که قانون جوانی جمعیت 
مدنظر دولت قرار گیرد از طرفی می گویند که باید به خانواده های 
با جمعیت بیشتر پرداختی بالاتری داشت بنابراین با کنار هم 
گذاشتن دو مورد به طور متوسط به افزایش حقوق ۲۸ درصدی 
می رسیم و در متناسب سازی حقوق بازنشستگی به افزایش بیش 

از ۳۰ درصدی خواهیم رسید که مدنظر نمایندگان است. 

ژی با  : تامین انر آرمان ملی– صدیقه بهزادپور
کیفیت و کمیت مناسب یکی از دغدغه هایی است 
کثر  که تغییرات اقلیمی ا که به ویژه در سال هایی 
کشورهای جهان را تهدید می کند، برای دولتمردان 
ایران نیز باعث چالش هایی شده است، این مهم 
به خصوص با توجه به اِعمال تحریم های شدید علیه 
ایران این مشکلات را صدچندان ساخته تا حدی که 
زمزمه خبر افزایش قیمت برق در روزهای گذشته به 
صورت پلکانی قوت گرفت. وجود منابع غنی نفت و 
گاز و... باعث شده تا سال های طولانی حامل های 
انرژی با قیمت های بسیار ارزان در اختیار مردم قرار 
و فرهنگسازی خاصی برای مصرف  گیرد و از این ر
، بنزین و... انجام نشود.  بهینه انرژی اعم از برق، گاز
یم ها و عدم دسترسی به  اما به دنبال تشدید تحر
تکنولوژی های جدید جهت به روزرسانی نیروگاه ها 
ژی در  ویج بهینه سازی مصرف انر ورت تر و... ضر
کشور با توجه به آموزه های دینی مبنی بر عدم اسراف 
بیش از پیش بارز گشت. این در حالی است که بخش 
زیادی از درآمدهای دولتی برای واردات یا پرداخت 
یارانه های بنزین، برق و... صرف می شود که معضل 

کسری بودجه را بیش از پیش دشوار می سازد. 

   یارانه های انرژی و کسری بودجه
کسری روزبهانی کارشناس برق در این باره به »آرمان 
ملی« گفت: یارانه های پنهان انرژی در ایران یکی از 
عوامل اصلی کسری بودجه دولت است. یارانه های 
 ،) انرژی شامل سوخت فسیلی )بنزین، گازوئیل و گاز
برق، آب و... می شود که سالانه مقدار زیادی از بودجه 
کشور را مصرف می کنند که البته بسیار بیشتر از میزان 
مورد نیاز برای مصرف کنندگان اعلام شده است. در 
حالی که مصرف انرژی در همه قالب ها باید به گونه ای 
ج از توان مالی کشور  باشد که بر اساس نیاز بوده و خار
بر اساس آنچه که در بودجه تعریف شده نباشد، اما در 
حال حاضر این شرایط برخلاف روند منطقی است و بار 

سنگینی برای دولت ایجاد کرده است. 

   بهینه شدن مصرف انرژی؟
او افزود: یارانه ها باعث شده اند که ایران در مقایسه 
با دیگر کشورها، میزان بسیار بالای مصرف انرژی را 
داشته باشد. افزایش مصرف انرژی در حوزه خانگی یا 
حتی صنایع باعث افزایش هزینه های زیست محیطی 
و کاهش منابع انرژی می شود و به علاوه برای تامین 
انرژی مورد نیاز و الزام برای پرداخت یارانه های ضروری 
آن، باید هزینه های آن از منابع دیگری جبران شود که 
در نهایت به کاهش بودجه و کاهش هزینه های توسعه 
خدمات عمومی می شود. این کارشناس اضافه کرد: از 
این رو ضروری است پیش از آنکه کمبود انرژی برق، گاز 
و... به مرحله بحران بینجامد راهکاری برای متعادل 
کردن مصرف اندیشیده شود تا بیش از حجم یارانه های 
سنگین بر دوش دولت سنگینی نکند، چرا که در صورت 
افزایش مصرف انرژی و یارانه های آن باید به سراغ منابع 
مالی دیگری برویم که قطعاً تامین آن در شرایط کنونی 

امکان پذیر نیست. بهترین راهکار در این راستا این 
است پرداخت هزینه های برق یا دیگر اشکال انرژی را 
به شکل پلکانی افزایش دهیم تا فشاری بر اقشار آسیب 
پذیر وارد نشود، در حقیقت در این صورت کسانی که 
اصول صرفه جویی را رعایت می کنند متحمل پرداخت 
هزینه های بیشتر نمی شوند و با افزایش تدریجی و 
پلکانی تعرفه ها برای پرمصرفان می توان امیدوار به 
گرفتن  گستری در این زمینه بود. با درنظر  عدالت 
سیاست های تنبیهی همچون قطع کوتاه مدت برق یا 
محرومیت از برخی تسهیلات برای برخی از پرمصرف ها 
می توان مصرف انرژی را در کشور کنترل و مدیریت کرد. 

   افزایش کارشناسی شده قیمت 
رعایت  با  انرژی  یارانه های  کنترل  درباره  او 
شاخص های عادلانه گفت: برخی از این راهکارها شامل 
اصلاح قیمت گذاری و بازنگری در شیوه های حمایت 
از اقشار آسیب پذیر است، اما این سیاست ها نیازمند 
گاهی بخشی عمومی برای تغییر الگوهای  زیرساخت و آ
مصرف است. البته قطعاً اجرای صحیح و کارشناسی 
شده افزایش قیمت انرژی می تواند علاوه بر کاهش 
فشارهای مالی بر دولت، زمینه را برای بهینه سازی 
اصلاحات  باعث  و  کرده  فراهم  و...  گاز  برق،  تولید 
ساختاری در نیروگاه های مورد نظر شود و از سوی دیگر 
به بهینه سازی مصرف نیز کمک کند. روزبهانی توضیح 
داد: افزایش مصرف گاز یا برق یکی از عوامل ناترازی در 
این حوزه است و مدیریت مصرف با استفاده از ابزارهای 
بازدارنده می تواند راهکار کاهش ناترازی برق باشد، 
اما قطعاً به تنهایی کافی نیست و باید با سیاست های 
تکمیلی و حمایتی همراه شود تا هم ناترازی برطرف شود 
و هم فشار مضاعفی بر اقشار آسیب پذیر وارد نشود. به 
عبارتی افزایش قیمت حامل های انرژی باید به گونه ای 

باشد که بر خانواده های آسیب پذیر فشاری وارد نشود 
و آن را احساس نکنند اما پرمصرف ها باید تحت فشار 
قرار بگیرند تا رفتار مصرفی خود را اصلاح کنند. در این 
گاهی بخشی به مردم درباره کاهش مصرف انرژی،  راستا آ
، بنزین و... چگونگی  صرفه جویی در مصرف برق، گاز
روش های مصرف بهینه، می تواند نقش مهمی در تغییر 
الگوهای مصرفی ایفا کند. اجرای کمپین های آموزشی 
در مدارس، ادارات و رسانه های عمومی می توانند 

اثرگذار باشند. 

   یارانه ها و کسری بودجه دولت
بر اساس مطالعات انجام شده داخلی، با توجه به 
سهم انرژی در هزینه عوامل تولید در بخش های مختلف 
اقتصاد، افزایش قیمت انرژی به طور مستقیم شاخص 
قیمت بخش های مختلف را تغییر خواهد داد و به طور 
غیرمستقیم به واسطه افزایش قیمت سایر نهاده های 
اولیه و واسطه ای یا به اصطلاح فشار هزینه اثراتی تورمی 
خواهد داشت، موضوعی که با توجه به شرایط تورمی 
، تصمیم گیری در این زمینه را  کم بر اقتصاد کشور حا
پیچیده کرده است. حال  آنکه برخی دیگر از پژوهش های 
انجام شده نشان می دهند که عموماً تأثیر افزایش قیمت 
انرژی بر قیمت محصولات به متغیرهایی چون »اهمیت 
نهاده انرژی در تولید«، »درجه و چگونگی جایگزینی 
نهاده های انرژی با سایر نهاده های تولید« و نیز میزان 
»کشش تقاضای محصول« بستگی دارد که این موضوع 
تا حدودی دامنه تبعات افزایش قیمت انرژی را محدود 
می کند. از طرفی تدوین برنامه های حمایتی جایگزین 
می تواند در جهت پوشش فشارهای مالی احتمالی بر 
اقشار کم درآمد اثرگذار باشد. درواقع اجرای صحیح 
چنین تصمیمی می تواند در بلندمدت از طریق بالا بردن 
میزان انتفاع دولت از منابع مالی حاصل از صادرات نفت 
و فرآورده های نفتی، گاز طبیعی و برق موجب کاهش 
کاهش حجم  کسری بودجه شده و به دنبال  حجم 
استقراض دولت برای تأمین کسری، درنهایت از سرعت 
رشد نرخ تورم بکاهد. این موضوع می تواند از فشار مالی 
وارد شده بر دهک های پایین درآمدی بکاهد. توجه به 
تأثیر پذیری اقشار کم درآمد از افزایش قیمت انرژی، در 
لیست اقدامات کشورهای موفق در این زمینه نیز به 
چشم می خورد. برای مثال، در کشور اندونزی پس از 
کنش به آزادسازی قیمت  بروز ناآرامی های سیاسی در وا
در بازار انرژی، دولت وقت تصمیم به اجرای برنامه های 
رفاهی برای قشر کم درآمد جامعه گرفته است که به ترتیب 
شامل »شناسایی خانوارهای فقیر و صدور کارت   های 
شناسایی برای افراد واجد شرایط«، »ارزیابی شکایت 
گاهی« و »اجرا و نظارت« بوده است.  عمومی«، »افزایش آ
به نظر می رسد در کنار اجرای قدم به قدم آزادسازی 
قیمت انرژی، مسئله مهم تر زمان بندی صحیح و فکر 
شده انجام چنین کاری بوده است. تجربه دیگر کشورها 
نشان می دهد که در کنار تغییر قیمت در موارد حساس 
و برای کالای استراتژیک، دوملت ها برنامه های حمایتی 
درنظر گرفته اند تا بخشی از فشار را از روی دوش مردم، 

به خصوص گروه های آسیب پذیر بردارند. 

7اقتصاد سال هفتم
شماره 1958
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ذره بین

گزارش
محدودیت های گازی آغاز شد

هر سال با شروع زمستان محدودیت های 
گازی برای صنایع آغاز می شود، اما امسال 
هنوز سرما شروع نشده محدودیت های گازی 
گریبانگیر صنایع و پتروشیمی ها شده است.  
گاز مساله جدیدی  ، ناترازی  گزارش مهر به 
نیست و هرساله با شروع زمستان با آن مواجه 
کی از آن است که  می شویم پیش بینی ها حا
در سال جاری ناترازی ۳۰۰ میلیون مترمکعبی 
را در خوش بینانه ترین حالت ممکن تجربه 
خواهیم کرد. در هفته اول دومین ماه از پاییز 
و کاهش چند درجه ای هوا محدودیت گازی 
برای صنایع و پتروشیمی ها آغاز شد.   ابتدای 
، اعلام  هفته جاری مدیرعامل شرکت ملی گاز
گاز در بخش خانگی، تجاری و  کرد: مصرف 
صنایع غیرعمده با توجه به تغییرات آب و 
هوایی و ورود توده هوای سرد اسکاندیناوی که 
کنون سابقه نداشته است، امروز به بالاترین  تا
حجم خود نسبت به مدت مشابه پارسال، 
یعنی ۴۰۵ میلیون مترمکعب در روز رسید.  وی 
ادامه داد: بر اساس آمار موجود، هیچ سالی 
در هفته نخست آبان ، این حجم مصرف را 
تجربه نکردیم، ضمن آنکه با وجود پیش بینی 
هواشناسی درباره برودت هوا، باز هم با اختلاف 
گاز  ، پیش بینی مصارف  ۲ تا ۳ درجه سردتر
به ویژه در بخش خانگی، تجاری و صنایع غیر 
عمده بسیار متفاوت شده است. معاون وزیر 
کید بر حفظ پایدار جریان  نفت در امور گاز با تأ
گاز در همه بخش ها، به ویژه بخش خانگی 
گفت: از ابتدای آبان و با ورود جبهه هوای سرد 
، در ۱۱ استان شمالی شاهد کاهش  به کشور
حدود ۱۲ درجه ای دما هستیم و این اتفاق 
بی سابقه در این زمان از سال، سبب افزایش 

مصرف گاز شده است. 

   کنترل مشترکان بد مصرف 
جریمه پر مصرف ها یکی از راهکارهایی که 
می تواند به عنوان یک عامل بازدارنده به کار 
گرفته شود، سیاست های قیمتی است؛ این 
که  موضوع به اندازه ای حائز اهمیت است 
اخیراً رضا نوشادی مدیرعامل شرکت مهندسی 
و توسعه گاز گفته است سال گذشته ۴ همت 
از ۸ همت درآمد شرکت ملی گاز از محل گاز 
خانگی و تجاری به مردم پاداش صرفه جویی 
داده شد، اما از سوی دیگر از پرمصرف ها، 
حداقل دهک های ۸ تا ۱۰ جامعه هم انتظار 
بپردازند.  را  گاز  واقعی  قیمت  که  می رود 
نوشادی با بیان اینکه باید برای بدمصرف ها 
کنیم و حتی صنایع نیز  گاز را واقعی  قیمت 
کنون  قیمت واقعی گاز را پرداخت کنند، گفت: ا
صنایعی مثل فولاد، سیمان و یا پتروشیمی 
درآمد بالایی دارند بنابراین باید قیمت واقعی 
گاز را بپردازند، زمانی فولاد و پتروشیمی به گاز 
۱۷ سنتی معترض بودند و آن را تا متر مکعبی ۱۳ 
سنت، ۱۰ سنت و در نهایت ۷ سنت رساندند و 
کنون بهای گاز ۵ هزار تومان در هر متر مکعب  ا
است و این در حالی است که شرکت ملی گاز از 
هر کدام از این صنایع هزاران میلیارد تومان 

طلبه کار است که پرداخت نمی کنند. 
   حال بد پتروشیمی ها از ناترازی گاز

انجمن  کل  دبیر  ابهری  مهدوی  احمد 
با  رابطه  در  پتروشیمی  صنعت  کارفرمایی 
محدودیت گاز پتروشیمی ها به خبرنگار مهر 
می گوید: سرمای زود هنگام در برخی از استان ها 
و با توجه به اینکه در ماه آبان هستیم موجب 
ایجاد محدودیت برای شرکت های پتروشیمی 
شده است. وی ادامه داد: به دلیل برودت 
هوا محدودیت های گازی برای ما آغاز شده 
از مدار  کاملاً  از پتروشیمی ها  است و برخی 
خارج شده اند و برخی تنها با یک فاز مشغول به 
فعالیت هستند. مهدوی ابهری با اشاره به آغاز 
زودهنگام محدودیت های گازی خاطرنشان 
کرد: در چنین شرایطی به نظر می رسد عدمالنفع 
ما بیشتر از سال گذشته باشد، به طوری که سال 
گذشته ۷۵۰ میلیون دلار عدم النفع داشتیم 
و بخش اعظمی از صادرات و ارزآوری کاهش 
کرد و امسال هم این عدم النفع بیشتر  پیدا 
می شود. به گفته وی متأسفانه ما باید زود تر 
فکری به حال این مسأله می کردیم و در مواردی 
نظیر صرفه جویی، واردات از همسایگان و..... 
صورت می گرفت و صرفه جویی آنطور که باید 
انجام نشد به همین علت پتروشیمی ها در 
حال زیان هستند؛ مخصوصاً پتروشیمی هایی 
گاز استفاده می کنند. مهدوی  ک  که از خورا
کرد: ما برای جلوگیری از قطعی  خاطرنشان 
کردیم و  گازی سرمایه گذاری  گاز در میادین 
امیدواریم با چنین اقدامی دیگر شاهد کمبود 
گاز در واحدهای پتروشیمی نباشیم. وی افزود: 
اقدامی در دستور کار داریم که مشترکان خانگی 
گذشته  به سال  در فصل سرد سال نسبت 
گاز صرفه جویی  صرفه جویی داشته باشند، 
ک پتروشیمی خریداری  شده به قیمت خورا
می شود و این پول به جیب مردم می رود. این 
ح به صورت پایلوت در یک یا دو استان  طر
کرمانشاه و خراسان در حال پیگیری هستیم و 
در صورتی که موفق باشد در سایر استان ها نیز 
اجرایی می شود.  مهدوی ادامه داد: در صورت 
سال  مشترکی  گر  ا ح  طر این  شدن  اجرایی 
گذشته هزار مترمکعب مصرف داشته است و 
کنون با صرفه جویی به ۵۰۰ متر مکعب رسیده  ا
است گاز صرفه جویی شده به ازای هر مترمکعب 
گر  بین ۴ تا ۵ هزار تومان خریداری می شود. ا
ح پایلوت موفق شویم این اقدام را  در دو طر
در تمامی استان های سردسیر اجرا می کنیم، 
که خرید گاز با قیمت مناسب مردم را ترغیب  چرا

به صرفه جویی می کند.

»آرمان ملی« روند صحیح افزایش تدریجی حامل های انرژی را بررسی می کند

 یارانهیارانه  هایهای  پنهانپنهان

عاملعامل  خاموشخاموش  ناترازیناترازی  انرژیانرژی
هزینه های پنهان انرژی؛ تاوان سنگین 

سیاست های یارانه ای

افزایــش قیمــت حامل هــای انــرژی بایــد 
بــه گونــه ای باشــد کــه بــر خانواده هــای 
آســیب پذیر فشــاری وارد نشــود و آن را 
احســاس نکنند اما پرمصرف ها باید تحت 
فشــار قــرار بگیرند تــا رفتــار مصرفی خــود را 

اصلاح کنند 

اجرای صحیح و کارشناســی شــده افزایش 
قیمــت انــرژی می توانــد عــلاوه بــر کاهــش 
فشــارهای مالــی بــر دولــت، زمینــه را بــرای 
بهینه سازی تولید برق، گاز و... فراهم کرده و 
باعث اصلاحات ساختاری در نیروگاه های 

مورد نظر شود 

رئیس اتاق اصناف تهران ضمن بیان اینکه در فضای مجازی 
نباید عرضه طلا و سایر کالاها توسط افرادی صورت گیرد که 
کید کرد  مجوز ندارند و حتی قابل شناسایی نیز نیستند، تا
که واحدهای مجاز فعال در حوزه خرید و فروش کالا، بایستی 
مجوزهای مربوطه را دریافت کنند؛ ضمن اینکه باید از آن ها 
حمایت نیز صورت گیرد.   حمید رضا رستگار در گفت وگو با 
ایسنا، در رابطه با فروش طلا در فضای مجازی بدون دریافت 
مجوزهای لازم از وزارت صمت یا تشکل ها اظهار کرد: یکی از 
اشکال  و ایراداتی که در حوزه فروش طلا در کشور وجود دارد، 
فروش این محصولات در فروشگاه های مجازی است که 
مجوزهای لازم را دریافت نکرده اند.   رئیس اتاق اصناف تهران 

افزود: بر اساس قانون مسئول توزیع کالا در کشور اصناف و 
واحدهای صنفی دارای مجوز کسب و کارهستند؛ فعالیت 
واحدهای بدون مجوز باعث به هم ریختی بازار یا کلاهبرداری 
می شود.   وی خاطرنشان کرد: واحدهایی که در فضای 
مجازی اقدام به خرید و فروش کالا می کنند باید مجوزهای 
مربوط را دریافت کنند و مورد حمایت هم قرار گیرند؛ از سوی 
دیگر این کالاها نباید در فضای مجازی توسط افرادی عرضه 
شود که حتی شناسایی هم نمی شوند و قابلیت پیگیری از 
سوی اتحادیه یا اصناف وجود ندارد.  این مقام صنفی تصریح 
کرد: افرادی که در فضای مجازی بدون هرگونه شناسایی و 
دریافت مجوزهای لازم، اقدام به خرید و فروش کالا می کنند، 

امکان کلاهبرداری در فعالیت های آنها و فروش مال غیر 
کید بر اینکه امروزه،  وجود دارد. رئیس اتاق اصناف تهران با تا
فضای مجازی یک واقعیت بازار کشور است، گفت: اما باید با 
واحدهای متخلف برخورد قانونی صورت گیرد، خوشبختانه 
بازرسی های اصناف در این زمینه به صورت مستمر در حال 
انجام است.  یادآوری می شود که وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در مرداد ماه سال جاری، سامانه هوشمند معاملات 
و انبارداری فلزات گران بها را برای انجام نظارت های بیشتر 
در فضای مجازی ایجاد کرد، اما هنوز برخی از فروشگاه های 
اینترنتی بدون دریافت مجوزهای لازم اقدام به عرضه طلا در 

فضای مجازی می کنند. 

رئیس اتاق اصناف تهران: 

برخوردبافروشندگاناینترنتیکهبدونمجوزطلامیفروشند


